
اقتصادی 6

مدیر عامل سازمان مرکزی تعاون روستایی ایران:

تعاون روستایی برای فروش خرما در کنار 
نخلداران حضور دارد

گروه اقتصادی -مدیر عامل سازمان مرکزی تعاون روستایی ایران از حضور 
این سازمان با تمام توان برای فروش مناسب محصول خرما در کنار نخلداران خبر 
داد.  »سید محمد موسوی« افزود: استان خوزستان با تولید حدود ۲۳۲ هزار تن خرما 
یکی از مهمترین استان های خرماخیز کشور محسوب می شود که براساس آخرین 
گزارش مسوولین ذیربط استان به علت شیوع بیماری کرونا و سایر محدودیت های 
صادراتی، حدود ۱۰ هزار تن خرمای رقم صنعتی اســتعمران تولیدی ســال قبل 
علیرغم خرید از باغداران در کارگاه ها و کارخانجات فراوری خرما، انبار دلالان، 
واسطه ها و نیز انبار خانگی و کوچک تعداد قلیلی از نخلداران باقی مانده و صادر 

نشده است. 
مدیر عامل ســازمان مرکزی تعاون روســتایی ایران اضافه کرد: این موضوع 
ســبب شــدتا کارگاه داران، تولید کنندگان و صادرکنندگان خرمای استان همانند 
ســال های قبل جهت  تعیین قیمت توافقی اقدام بــه موقع نکرده و کارگاه داران، 
صادرکننــدگان و بخش خصوصی در آماده کــردن و تجهیز مراکز خرید، تهیه و 
تحویــل صندوق )جعبه چوبی(  و نیز پیش پرداخت به نخلداران جهت خرید به 
موقع خرمای تولیدی ســال جاری، اقدام کنند. وی افزود: با توجه  به وظیفه ذاتی 
وزارت جهاد کشاورزی و سیاست های حمایتی دولت، این مهم  در دستور کار این 
سازمان قرار گرفت که در طول بیست روز گذشته طی جلسات مشترک با مدیران 
استان های خرماخیز و نیز مشورت با استاندار، روسای سازمان جهاد کشاورزی و 
تعاون روستایی استان خوزستان و نیز جلسه مشترک با معاون برنامه ریزی واقتصاد 
وزارت جهاد کشــاورزی، موضوع بررســی و براساس آخرین مذاکره با استاندار 
خوزستان مقرر شد پیشنهادات استان  با مشارکت تولیدکنندگان، تجار و کارگاه داران 
به فوریت به این سازمان ارسال تا پیشنهاد نهایی جهت اتخاذ تصمیم به معاون برنامه 
ریزی و اقتصادی وزارت جهاد کشاورزی و دبیرخانه شورا قیمت گذاری و اتخاذ 
سیاست های حمایتی محصولات اساسی کشاورزی ارسال شود. موسوی تصریح 
کرد: سازمان مرکزی تعاون روستایی ایران بنا به وظیفه ذاتی و قانونی خود با ایجاد و 
تجهیز مراکز خرید، آمادگی لازم را ایجاد و به محض ابلاغ قیمت حمایتی خرمای 
استعمران و تامین اعتبار توسط شورای قیمت گذاری واتخاد سیاست های حمایتی 
محصولات اساســی کشــاورزی، آمادگی کامل دارد تا به فوریت نسبت به خرید 
تضمینی یا حمایتی خرمای تولیدی سال جاری از نخلداران طبق مصوبه شورای 
مذکور، اقدام کند. مدیر عامل ســازمان مرکزی تعاون روســتایی ایران گفت: این 
سازمان وشبکه تعاونی های تحت پوشش با تمام توان در کنار نخلداران خواهند بود.

وی افــزود: هدف اصلی این ســازمان مردمی، ایجــاد یک حرکت جهادی 
به منظور اســتفاده از همه ظرفیت های قانونی رفع دغدغه کشــاورزان در فروش 
محصولات تولیدی آنها بر پایه مصوبات ابلاغی رئیس شــورای قیمت گذاری و 

اتخاذ سیاست های حمایتی محصولات اساسی کشاورزی است.

گروه اقتصــادی - حجت الله 
عبدالملکــی، وزیر پیشــنهادی کار، 
تعــاون و رفاه اجتماعی در جلســه 
علنی امــروز مجلس کــه به منظور 
بررسی صلاحیت وزرای پیشنهادی 
کابینه ســیزدهم و اخذ رأی اعتماد از 
نمایندگان مجلس در حال برگزاری 
اســت، گفــت: نقل قول هایی در این 
تریبون به من نسبت داده اند که صحت 
ندارد. بنده دارای مدرک دکتری علوم 
اقتصادی از دانشگاه اصفهان و عضو 
هیئت علمی دانشــگاه امــام صادق 
با مرتبه دانشــیاری هستم. همچنین 
در نیمــی از عمر ۴۰ ســاله خود در 
زیرمجموعه های وزارت کار، وزارت 
اقتصاد، کمیتــه امداد، اســتانداری 
کردســتان، مرکــز الگوی اســلامی 
پیشــرفت و بیــش از ده ها مجموعه 
اقتصادی بزرگ که هر کدام ده ها هزار 

میلیارد تومان سرمایه گذاری داشتند، 
فعالیت های اجرایی و مدیریتی زیادی 

داشته ام.
وی افــزود: قطعــاً نمایندگان 
مجلــس بین تجربه موفق و ســابقه 
طولانــی تفــاوت قائــل هســتند. 
وزارت کار یــک نهاد بزرگ اســت 
که با حوزه های رفاهی و معیشــتی، 
کارگران، بازنشســتگان، روستاییان، 
معلولان، عشــایر، زنان سرپرســت 
خانــوار، کارجویــان و کارآموزان، 
آســیب دیدگان اجتماعی، کودکان، 
ســالمندان و مراکز فنی و حرفه ای و 
غیرانتفاعی متعــدد ارتباط دارد. این 
وزارتخانه بــه ۷۰ درصد مردم ایران 
خدمــات می دهد که بــه این جهت 
بنده این وزارتخانــه را وزارت مردم 

می دانم.
وی ادامــه داد: همچنین اجرای 

تعداد زیادی از اســناد نظام و قوانین 
بالادستی و مجلس در گروی مدیریت 
صحیح وزارت کار است. بنده به عنوان 
یک مدیر اجرایی معتقدم بخش زیادی 
از مشــکلات ما ناشی از اجرا نکردن 
درست قوانین است. مشکلات حوزه 
ضابطه گذاری مربوط به آئین نامه های 
اجرایی در دستگاه های اجرایی بوده 
کــه حتی گاهی موجب نقض غرض 
قانونگذار شــده اســت. من اجرای 
صحیح قانون را در دســتور کار قرار 

می دهم.
عبدالملکی افــزود: اصول ۲۰، 
۲۱، ۳۹، ۴۱ و ۴۳ قانــون اساســی و 
بخش های زیــادی از بیانیه گام دوم 
انقلاب اســلامی در حوزه اشــتغال 
و ایجاد رفاه بــرای مردم و همچنین 
سیاســت های اقتصاد مقاومتی، اصل 
۴۴، مبارزه بــا مواد مخدر قانون کار، 

قانون بیمه بیــکاری، قانون حمایت 
از معلــولان و قانون تعاون مربوط به 

وزارت کار می شود.
وزیر پیشــنهادی تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی با بیان اینکه برنامه های 
عملیاتی با پشــتیبانی مجلس محقق 
می شــوند، اظهــار داشــت: یکی از 
محورهای مهم من مربوط به اشتغال 
و روابــط کار و آموزش هــای فنــی 
و حرفه ای می شــود. ز دو مشــکل 
رفاهی کشــور، تورم و بیکاری است 
و نماینــدگان دغدغــه بیــکاری در 
منطقــه خود را دارنــد. اگرچه تولید 
و اشــتغال در بخش های کشاورزی، 
صنعت، خدمات، گردشــگری و … 
رخ می دهد امــا با توجه به اینکه این 
وزارتخانه با دبیرخانه ســتاد اشتغال 
کشــور مرتبط اســت، لازم است که 
تحقق برنامه اشتغالزایی با فرماندهی 
عالی رئیس جمهور از طریق وزارت 
کار پیگیری شود. وزارت کار مسئول 
اجــرای برنامه های تولید و اشــتغال 

خواهد بود.
وی گفت: طی ۴۳ ســال گذشته 
اقدامات زیادی برای اشتغال شده اما 
آیا اطلاعاتی در مورد وضعیت اشتغال 
و بیکاری مردم داریم؟ آیا از طریق کد 
ملی می توان اشتغال، بیکاری، کارورز 
بــودن، وضعیت تجربــه و مهارت و 

استعداد افراد را به دست آورد؟
عبدالملکی افزود: من برنامه دارم 
که با ایجاد سامانه »اشتغال ایرانیان« این 

بانک اطلاعاتی را در حوزه مشاوره و 
هدایت شغلی درست کنم که می تواند 
اهــرم کمکی برای کارفرمایان جهت 
پیدا کردن نیروی مورد نیازشان باشد.

وزیر پیشــنهادی تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی ادامه داد: می گوئید چرا 
در سرمایه گذاری های هلدینگ ها و 
شرکت های زیرمجموعه صندوق ها 
عدالت سرزمینی بخصوص در مناطق 
محروم رعایت نمی شود؛ این موضوع 
درست است و به موضوع اشتغال در 

مناطق محروم مربوط می شود.
وی افــزود: مــن برنامه دارم که 
مشــخص کنم هر دستگاهی در حد 
مقــدورات خود در حوزه توســعه 
متوازن ایفای نقش کند. خوشبختانه 
آمایش سرزمین در سطح کلان انجام 
شــده، از این رو برنامــه دارم که هر 
هلدینگ در هــر بخش چه کارهایی 
انجام دهد؛ این نقش آفرینی باید همراه 
با سودآوری و تأمین منابع مالی بیشتر 
بــرای صندوق، کمک به پیشــرفت 
اقتصــادی منطقه و کمــک به بهبود 

زمینه های ارزش شغلی منطقه باشد.
وزیر پیشــنهادی تعاون، کار و 
رفــاه اجتماعی گفــت: همچنین در 
برنامــه دارم که قوانین زائد را حذف 

کنم.
خصــوص  در  عبدالملکــی 
پیگیری سه جانبه گرایی میان کارگر، 
کارفرمــا و دولت گفــت: تاکید ما بر 
اجرای این موضوع است، با کانون ها 
و اتحادیه های کارگری و کارفرمایی 
جلسات متعددی داشــتیم همه آنها 
معتقد به اصلاح قانون تعیین حقوق و 
دستمزد هستند ما این اصلاح را انجام 

می دهیم.
یارانــه  خصــوص  در  وی 
بیمــه کارفرمایان گفت: بســیاری از 
کارفرمایــان معتقدند اگر هزینه بیمه 
کارگری کمتر شود ما بهتر می توانیم 
فعالیت کنیــم، در حال تهیه برنامه ای 
هســتیم که یارانــه بیمــه کارگران 

مخصــوص کارفرمایان تأمین و اجرا 
شود.

ســهم مشــاغل خانگی در 
ایران کمتر از ۳.۵ درصد است

وزیر پیشــنهادی تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی در خصوص مشــاغل 
خانگی گفت: در دنیا مشاغل خانگی 
نقش ۱۰ تا ۱۱ درصدی در اشــتغال 
دارند اما در ایران این ســهم کمتر از 
۳.۵ درصد است. ما پیش از این الگوی 
کار از منــزل به جــای کار در منزل را 

به صورت پایلوت راه اندازی کردیم 
که برای ۵۰ هزار نفر شغل ایجاد شد.

عبدالملکی در خصوص توسعه 
آموزش فنی و حرفه ای گفت: ما قانون 
جامع آموزش فنی و حرفه ای را داریم 
که سال ۹۶ تصویب شد اما اجرا نشد. 
این قانون خوبی است و ما آن را اجرا 
خواهیم کــرد. برنامه ریزی کردیم تا 
نیمی از مراکز آموزش فنی و حرفه ای 

را به مراکز کارآفرینی تبدیل کنیم.
وی دربــاره ســازمان تأمیــن 
اجتماعی و صندوق ها و شرکت های 
تابعه آن گفت: به دنبال شفاف سازی 
دخــل و خرج های ســازمان تأمین 
اجتماعی هســتیم همچنین به سمت 
راه اندازی بیمه اجتماعی برای ۹ دهک 
کشــور حرکت خواهیم کرد. مساله 
ایجاد عدالــت در خدمات درمانی را 
پیگیری می کنیــم تا کیفیت خدمات 
درمانــی افزایش یابــد. در نقاطی که 
مراکز درمانی نداریم، تأسیس خواهیم 
کرد و یا اگر امکان تأسیس نباشد اقدام 

به خرید خدمت درمانی می کنیم.
وزیر پیشنهادی تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی تاکید کرد: همه این خدمات 
تأمیــن اجتماعــی را الکترونیکــی 
خواهیــم کرد. بانــک اطلاعات رفاه 
ایرانیان که موجود اســت را تکمیل 
کرده و مصوبه بودجه امسال مبنی بر 
بازپرداخت ۸۹ هزار میلیارد تومان از 
بدهی هــای دولت به تأمین اجتماعی 
را پیگیــری می کنیم تــا این بدهی ها 

پرداخت شود.
وزیر پیشنهادی تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی در خصوص حوزه مذکور 
گفت: در ده سال گذشته بخش تعاون 
مظلوم واقع شــد به خصوص پس از 
ادغام ســه وزارت تعاون، کار و رفاه 
آنچه فراموش شــد بخش تعاون بود. 
معتقدیــم باید بخش تعــاون را ارتقا 
دهیم. وی ادامــه داد: مهمترین اقدام 
ما در مردمی ســازی اقتصاد، تقویت 
تعاون اســت. در نخســتین گام سند 

تعاون را که سال گذشته تصویب شد 
اما اجرا نشد به اجرا درخواهیم آورد. 
بانک توســعه تعاون را برای حمایت 
بیشتر از بخش تعاون تقویت خواهیم 

کرد.
عبدالملکی تاکید کرد: یک اقدام 
نوآورانه در حــوزه تعاونی ها داریم 
و آن ایجــاد شــاخص پایش تولید و 
فضای کسب و کار در تعاونی هاست 
تا فضای کسب و کار شرکت های این 
حوزه را بررسی کنیم. تقویت فرهنگ 

تعاون هم مدنظر است.
وی دربــاره برنامه هــای خود 
در حوزه بهزیســتی گفت: در بخش 
بهزیســتی، تحکیم خانواده، حمایت 
از زنان بدسرپرست و بی سرپرست، 
ایتام، معلولان و سالمندان را در دستور 
کار داریم. سازمان بهزیستی ۱۲۰ هزار 
نیــرو دارد و با ۶.۵ میلیون نفر از مردم 
که تحت پوشش آن هستند در ارتباط 

مستقیم است.
عبدالملکــی گفــت: کنتــرل 
آســیب های اجتماعی، رسیدگی به 
معلولان، اجرای قانــون اختصاص 
ســهم ســه درصدی به معلولان در 
جذب نیرو، موضوع کاشت حلزون 
برای کودکان ناشــنوا و تأمین مسکن 
خانوارهــای پرمعلــول از دیگــر 

برنامه های ماست.
بــی  زنــان  ازدواج  بــه 
سرپرست و سرپرست خانوار 

کمک می کنیم
وزیر پیشــنهادی تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی گفت: ارائه بســته های 
حمایتی برای کاهش فقر ســالمندان 
و حمایــت از کــودکان و زنــان بی 
سرپرست از دیگر برنامه های سازمان 
بهزیستی خواهد بود. در حال حاضر 
۹۰۰ هزار زن بی سرپرســت پشــت 
نوبت برای تحت پوشــش درآمدن، 
هستند و ما به جد دنبال خواهیم کرد 
که دیگر زن بی سرپرست پشت نوبتی 
نداشته باشیم. همچنین به ازدواج زنان 
بی سرپرســت و سرپرســت خانوار 

کمک می کنیم. 
عبدالملکــی دربــاره حــوزه 
هــای  هلدینــگ  و  صندوق هــا 
زیرمجموعه وزارت تعــاون، کار و 
رفاه اجتماعی گفت: همه نمایندگان 

مجلس نگران این بخش هستند، ۱۷۸ 
شــرکت بزرگ ذیل صندوق تأمین 
اجتماعی و ۵۰ شرکت بورسی بزرگ 
ذیل صندوق بازنشســتگی کشوری 

فعالند.
وی تصریح کرد: از مشــکلات 
صندوق های وابســته به این وزارت 
بدهی دولت به این شرکت ها، شفاف 
نبودن دارایی ها و فعالیت آنها، وجود 
مدیریت های سیاسی و غیراقتصادی، 
فســادآلود و انتصابــات رانتــی و 

حقوق های نجومی هستند.
عبدالملکــی بــا بیــان اینکه 
صندوق هــای ذیــل وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی به حیاط خلوت 
جریانی خاص تبدیل شده، گفت: در 
اولین گام فسادزدایی از مجموعه های 
تحت پوشــش را پیگیــری می کنم. 
ضمن حفظ مدیران ســالم و کارآمد، 
تمام مدیران مفسد و رانتی را شناسایی 
و برکنــار خواهیــم کــرد. همچنین 
مدیران جهادی و انقلابی شناسایی و 

جایگزین خواهند شد.
پای ریشــه کنی فساد در 

مجموعه های شستا ایستاده ام
وی اظهار کرد: تــا کی بگوییم 
شستا را رانت فرا گرفته است، امروز 
روز انقلاب اســت. چرا شبکه های 
معاند علیه مــا فعالیت می کنند چون 
می دانند من پای ریشــه کنی فساد در 
مجموعه های شستا ایستاده ام. مساله 
انتصابات در شســتا بــا قدرت برای 
شایســته گزینی و نظارت بر عملکرد 
مدیران فعال است. اگر مدیری فساد 
کنــد بلافاصله برکنار می شــود. این 
مجموعه متعلق به بیت المال است، ما 
که پیرو ولایتم نباید بگوییم حالا این 
مجموعه متعلــق به فلان آیات عظام 
است و اشکالی ندارد، من خودم را در 
مقابل خداوند، مردم، مجلس و رئیس 
جمهور مسئول می دانم لذا در تعامل 
کامل با مجلس متعهد به اجرای شفاف 
ســازی فعالیت ها برای نمایندگان، 
اجرای قانون، مشــورت با نمایندگان 
در تنظیم لوایح، همکاری شانه به شانه 
با مجامع استانی نمایندگان برای حل 
مشکلات حوزه های انتخابی، استفاده 
از مدیــران بومی و حــذف مدیران 

پروازی خواهم بود.

یــک اقــدام نوآورانــه در حــوزه تعاونی هــا داریــم و آن ایجــاد شــاخص پایــش 
تولیــد و فضــای کســب و کار در تعاونــی هاســت تــا فضــای کســب و کار 
شــرکت های ایــن حوزه را بررســی کنیــم. تقویت فرهنــگ تعاون هم مدنظر اســت.

وزیر پیشنهادی کار و تعاون:

سامانه اشتغال ایرانیان را 
ایجاد می کنم

وزیر پیشنهادی کار با بیان اینکه وزارت کار، وزارت مردم است، گفت: در حوزه مشاوره و هدایت شغلی،
 سامانه اشتغال ایرانیان را راه اندازی خواهم کرد.

گروه اقتصــادی - مدیرعامل 
بانک مســکن از پیگیری افزایش وام 
خرید مسکن و برنامه جدید این بانک 
برای فروش متری آپارتمان با استفاده 

از اوراق موازی سلف خبر داد.
محمود شایان در خصوص وام 
خرید مسکن،  اظهار کرد:  سال گذشته 
وام خرید افزایش یافت و بر اســاس 
شــرایط خاص به ۴۰۰ میلیون تومان 

رسید.
وی ادامه داد: با توجه به تورمی 
که در کشور داشته ایم در حال پیگیری 
برای افزایش سقف وام خرید مسکن 

هستیم.
وی تصریــح کــرد: از مجاری 

قانونــی در حال پیگیری هســتیم تا 
بتوانیــم وام را افزایــش دهیم که با 
تورم همخوانی داشــته باشد. در کنار 
این برنامه طرح دیگری با نام فروش 
متری آپارتمان توســط بانک مسکن 

تدوین شده است.
مدیرعامل بانک مسکن گفت: 
بر اساس برنامه ریزی صورت گرفته 
بانک  شــرکت های زیرمجموعــه 
مسکن از طریق بورس با اوراق موازی 
سلف فروش متری مسکن را اجرایی 

می کنند.
شایان ضمن اعلام این که مجوز 
شــورای فقهی بانــک مرکزی برای 
فروش متری مسکن اخذ شده است، 

اضافــه کرد: در حال مذاکره با بورس 
هســتیم، با این کار کمک خوبی در 
کنار صنــدوق پس انداز جوانان قرار 
می گیــرد و خانواده هــا می توانند به 
صورت متری اقدام به خرید مسکن 

کنند.
وی در پاسخ به این پرسش که آیا 
در قبال خرید متری مسکن پروژه ای 
وجود دارد،  گفت: به شــرکت های 
زیرمجموعــه بانک تکلیف شــده 
پروژه های بیشــتری را در این زمینه 

تعریــف کنند، ضمــن این که مردم 
می توانند در بازار سرمایه خریدهای 
خود را به فروش برســانند و در بازار 

آزاد اقدام به خرید خانه کنند.
وی تاکیــد کــرد: وقتی اقتصاد 
مســکن راه اندازی شود این برنامه ها 
زنجیروار به صورت مکمل همدیگر 
در راستای خانه دار کردن مردم عمل 

خواهند کرد.
مدیرعامل بانک مسکن نیمه ماه 
جاری )مرداد ۱۴۰۰( از نهایی شــدن 

صدور کارت مصالح ساختمانی برای 
پیشبرد برنامه ســاخت یک میلیون 
مســکن خبــر داده و گفتــه بود این 
کارت ۵۰ تا ۱۰۰ میلیون تومان شارژ 

می شود.
شایان با اشاره به این که مهم ترین 
نیازهــای کنونی مردم معیشــت و 
مسکن است، اظهار کرد که متأسفانه 
هزینه خانوارها در بخش مسکن خیلی 
افزایش یافته است.دولت جدید قول 
ســاخت ســالانه یک میلیون واحد 

مســکونی را داده؛ این برنامه آیت الله 
رئیســی شدنی اســت. در این راستا 
بایســتی تمام نهادها و سازمان های 
ذی ربط با اتفاق نظر کنار هم باشــند 

تا این هدف محقق شود.
وی با اشــاره بــه قطعی برق و 
اثر آن در تولید کارخانه های ســیمان 
و فــولاد، گفت که باید ســازوکاری 
تعریف شــود تا ایــن دو نهاده مهم 
ساختمانی به صورت مستقیم از تولید 
به محل مصرف برشد.با این کار دست 

واســطه ها قطع شده و قیمت مسکن 
به تعادل می رسد.تولید سیمان حدود 
۸۰میلیون تن اگر باشــد از این میزان 
۶۰ میلیون تن نیاز داخلی است و ۱۷ 
میلیون تن صادرات شــده و مقداری 

هم باقی می ماند.
تمــام  شــایان،  گفتــه  بــه 
زیرساخت های این طرح آماده بوده 
و وزارت راه و شهرســازی زمین ها 
را جانمایی و واگذار کرده است. بنیاد 
مسکن انقلاب اسلامی ورود خوبی به 
این برنامه داشته است. ضمن این که 
ستاد اجرایی زحمت زیادی کشیده و 

پروژه ها خوب پیش می رود.
مدیرعامــل بانک مســکن با 

یادآوری این که الان سالانه دو میلیون 
مسکن نیاز داریم، گفته که با توجه به 
عقب ماندگی موجود، برنامه رئیسی 
برای مســکن می توانــد فاصله بین 

عرضه و تقاضا را بهبود ببخشد.
همچنین او تاکید کرده که کارت 
مصالح ســاختمانی در حال پیگیری 
اســت تا بتوانیم بخشی از تسهیلات 
خُرد و مســکن را در این قالب ارائه 
دهیم. وقتی این کارت شارژ می شود 
فقط برای خرید مصالح ســاختمان 
اســت و سازنده نمی تواند آن را جای 
دیگری خرج کند و بر اساس برنامه، 
کارت مصالح ساختمانی به میزان ۵۰ 

تا ۱۰۰ میلیون تومان شارژ می شود.

گروه اقتصادی -کارشناســان 
اقتصــادی معتقدنــد بــا تقویــت 
زیرســاخت ها و افزایش توان بنادر 
کشــور، اکنون به نزدیکترین مرحله 
برای افزایــش توزیــع کالا از بنادر 
ایران به کشورهای همسایه رسیده ایم 
و توســعه فعالیت هــای منطقه ای و 
فرامنطقه ای باید در دســتور کار قرار 

گیرد.
افزایش ظرفیت بنادر کشور در 
چند سال گذشــته به همراه سرعت 
عملیــات تخلیه و بارگیــری که در 
نهایت رضایت صاحبان کالا را برای 
عبور بارهای خــود از بنادر ایران در 
پــی دارد، به مجموعه عواملی تبدیل 
شده است که امکان افزایش تجارت 
دریایــی ایران با همســایگان خود را 
فراهم می کند. ایران توانسته است در 
شــدیدترین تحریم ها بنادر کشور را 
فعال نگه دارد و این بدان معنی است 
که کشورهای ذی نفع به دلیل موقعیت 
بنادر ایران و بحث لجستیک نیازمند 

شبکه حمل و نقل دریایی ایران هستند.
در همیــن زمینه ســازمان بنادر 
و دریانــوردی بــه نقــل از »آلبرت 
بغزیان« اقتصاددان و اســتاد دانشگاه 
دربــاره آخرین وضعیت حمل و نقل 
دریایی ایران نوشــته است: ترانزیت 
کالا می تواند برای کشور درآمدزایی 
خوبی داشــته باشد و نمونه این اتفاق 
در چابهار در حال پیگیری است؛ کالا 
از هنــد به بندر چابهار می آید و از این 
بندر به افغانســتان ترانزیت می شود 
و این اتفــاق را می توان در همه بنادر 

کشور دنبال کرد.
وی گفت: ایــران باید در زمینه 
افزایش توزیع کالا از بنادر کشــور به 
بنادر کشورهای همسایه اقدام کند و 
انجام این مهم می تواند موقعیت ایران 
را در منطقه بیش از گذشته تثبیت کند. 
به گفته این استاد دانشگاه، یکی 
از بخش هایی که در سال های اخیر به 
رشد و توسعه یافتگی دست یافته بنادر 
کشــور است، بسیاری از بنادر نسبت 

به گذشته فعالیت های خود را توسعه 
دادنــد و این امر بیان گر آن اســت که 
کشــور حمل و نقل دریایــی را باور 

کرده است.
وی بیان داشت: ایران نوار ساحلی 
طولانی در شمال و جنوب دارد و این 
مهم یک مزیت محســوب می شود، 
همه کشــورها تلاش می کنند تا سهم 
خــود را در این حوزه افزایش دهند و 
این امر نشان می دهد که داشتن دریا در 
اقتصاد کشورها اهمیت قابل توجهی 
دارد و اکنون شرایط فراهم است تا از 
ترانزیت و تخلیــه و بارگیری کالا به 

درآمد مستمر و پایدار دست یافت.
»ابراهیــم رزاقــی« اقتصاددان 
نیز به پایگاه خبری ســازمان بنادر و 
دریانوردی، گفت: در سال های اخیر 
توجه به توسعه بنادر دوچندان شده و 
این موضوع گواه آن است که حمل و 
نقل دریایی نسبت به گذشته بیشتر در 
بین سیاست گذاران، سرمایه گذاران و 
صاحبــان کالا مورد توجه قرار گرفته 

است.
به اعتقاد این اســتاد دانشــگاه، 
هر میزان ســرمایه گذاری که در بنادر 
کشــور انجام شود کم است و باید به 
این حوزه بیش از گذشته توجه شود تا 
روند صادرات و واردات از/به کشور 
رونق بیشتری بگیرد و سرمایه گذاران 
و فعالان صنعتی رغبت بیشتری برای 
سرمایه گذاری در این حوزه پیدا کنند.
به گفته رزاقی، بنادر کشور اکنون 
به مرحله ای رســیده اند که در زمینه 
تجهیــزات قابل رقابت با بنادر جهان 
هســتند و البته نباید بــه این امر اکتفا 
کرد و باید بــا اتکا به دانش داخلی و 
البته شرکت های دانش بنیان به سمت 

توسعه بنادر کشور حرکت کرد.
وی تاکید کرد: در این راستا لازم 
است تا توسعه متوازن بنادر شمالی و 
جنوبی باید بیش از گذشته در دستور 

قرار گیرد.
این اســتاد دانشگاه با بیان اینکه 
نگاه ســرمایه گذاران و تولیدکنندگان 

به سمت بنادر و پس کرانه آن پررنگ 
تر شــده، گفت: باید شرایطی فراهم 
شود که از توان بخش خصوصی بهره 
بیشــتری برد و در این سال ها بخش 
خصوصــی حضور خوبــی در بنادر 

کشور داشته است.
به گزارش ایرنا، سالیانه بیش از 
۱۵۰ میلیون تن کالا از بنادر شــمالی 
و جنوبی کشــور عبور می کند و این 
میزان تجارت نشــان می دهد به غیر 
از صادرات نفت خــام، حمل و نقل 

دریایی ســهم حدود ۹۴ درصدی در 
میان دیگر شقوق حمل و نقل )هوایی، 

ریلی و زمینی( دارد.
بیــش از ۹۴ درصــد صادرات 
کشــور و بیش از ۹۳ درصد واردات 
از طریــق بنادر و به وســیله حمل و 
نقل دریایی انجام می شــود که البته به 
غیر از صادرات نفــت خام تجارت 
فرآورده هــای نفتی از جمله مازوت، 
گازوئیــل، بنزین، قیــر و غیره از این 

طریق انجام می شود.

گروه اقتصادی -مدیرکل دفتر 
نظــارت بر فرودگاه ها، شــرکت ها 
و موسســات هوانوردی ســازمان 
هواپیمایی کشــوری اعلام کرد: در 
پی کاهش ۷۰ درصــدی پروازها و 
تقاضای مردم برای سفرهای هوایی 
در هفته گذشته، قیمت بلیت هواپیما 

به کمترین حد خود رسید.
حســن خوشــخو اظهار کرد: 
درپــی اعمــال محدودیت پذیرش 
مســافر هوایی از ســوی ستاد ملی 

مقابله کرونــا، پروازهای داخلی در 
هفته گذشــته ۷۰ درصد کاهش پیدا 
کــرد و با وجود ایــن میزان کاهش، 
تقاضــای مردم هم برای ســفرهای 
هوایی به حداقل رســید به گونه ای 
که حتی هواپیماها در این پروازهای 

محدود هم پر نمی شد.
وی افزود: وضعیت پروازهای 
داخلی در روزها و هفته گذشته نشان 
می دهد که تقاضا برای ســفر بسیار 
کاهش پیدا کــرده و این افت تقاضا 

بیانگر این اســت که مردم خودشان 
پروتکل هــا را رعایت کرده و نگران 
شــرایط کرونایــی به وجــود آمده 

هستند، بنابراین به سفر نمی روند.
مدیــرکل دفتــر نظــارت بر 
فرودگاه ها، شــرکت ها و موسسات 
هوانــوردی ســازمان هواپیمایــی 
کشوری ادامه داد: همین مسئله سبب 
شــده تا  قیمت بلیت هواپیما کاهش 
شــدیدی داشته باشد. به عنوان مثال 
حداکثــر نرخ بلیت تهران-مشــهد 

بــه حدود ۳۵۰ هــزار تومان کاهش 
پیدا کرد و این کاهش شــدید تقاضا 
در شــرایطی اتفاق افتــاده که تعداد 
پروازهای مسافری در همه مسیرهای 
داخلی به دســتور ستاد ملی مقابله با 

کرونا تا هفتاد درصد کمتر شد.
خوشخو با اشاره به کاهش ۷۰ 
درصدی پروازهای مشــهد در هفته 
گذشــته مصادف با ایام تاســوعا و 
عاشورا، گفت: برخی از شرکت های 
هواپیمایی نیز در این شــرایط به این 

دلیل پروازهایشــان را بــا لود پایین 
مســافر انجام می دهند که همچنان 
شبکه پروازی شان فعال باشد چرا که 
از نظــر اقتصادی هیچ توجیهی برای 

آن ها ندارد.
وی با بیان اینکه در هفته گذشته 
شکایتی برای بروز تخلف احتمالی 
از سوی ایرلاین ها دریافت نکردیم، 
تاکیــد کرد: محدودیت ۷۰ درصدی 
پروازهای داخلی تا پنجم شهریور ماه 
ادامه دارد چرا که مصوبه ســتاد ملی 

مقابله با کرونا تــا این تاریخ تمدید 
شده و اگر از این بعد نیز تمدید شود بر 
اجرای آن نظارت خواهیم کرد. البته 
تا کنون نیز شــرکت های هواپیمایی 
همســو با وزارت بهداشت، درمان و 
آموزش پزشــکی همه پروتکل های 
بهداشــتی را رعایت کردند و از همه 
می خواهیــم در ادامه نیز نســبت به 
رعایــت آن جدیت به خرج دهند تا 
شاهد فروکش کردن ویروس کرونا 

در کشور باشیم.

مدیر عامل بانک مسکن خبر داد

فروش متری آپارتمان توسط بانک مسکن مجوز گرفت

کارشناسان اقتصادی تاکید کردند:

ضرورت برنامه ریزی برای توسعه فعالیت های فرامنطقه ای بنادر کشور

مدیرکل نظارت سازمان هواپیمایی اعلام کرد

سقوط قیمت بلیت هواپیما با کاهش تقاضای مردم
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